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In de vaste Commissie van Onderwi js en Wetenschappen1 werd naar aan-
leiding van de memor ie van an twoord het volgende naar voren gebracht. 

1. Algemeen 

Het wetsontwerp is gedateerd 23 jul i 1974, in die t i jd was het nog geen ge-
bruik de adviezen van de Onderwi jsraad betreffende wetsvoorste l len te pu-
bliceren. Sindsdien is dat echter veranderd. De leden van de V.V.D.-fractie 
zouden er dan ook prijs op stellen het advies van de Onderwi jsraad alsnog te 
mogen ontvangen. 

2. Artikelen 85 en 86 

1 Samenstelling: Jongeling (GPV), Abma 
(SGP), Hutschemaekers (KVP), Van der Spek 
(PSP), Masman (PvdA), voorzitter, Laban 
(PvdA), Gardeniers-Berendsen (KVP), Hermes 
(KVP), Terlouw (D'66), Van Ooijen (PvdA), Van 
Leijenhorst (CHU), Smit-Kroes (VVD), onder-
voorzitter, Beuker (RKPN), De Leeuw (CPN), 
Dees (VVD), Kreaijeveld-Wouters (ARP), De Ko-
ning (BP), Kolthoff (PvdA), Van der Heem-Wa-
gemakers (PPR), Ginjaar-Maas (VVD), Verwoert 
IDS'70). Worrell (PvdA) Beinema (ARPI, 
H.iijsen en Andela-Baur (KVPl. 

De leden van de K.V.P.-, A.R.P.- en C.H.U.-fracties hadden, ondanks hun 
waarder ing voor de in dit stadium aangebrachte wi jz ig ingen, met gemengde 
gevoelens van de memor ie van antwoord kennis genomen. Hun reserves, 
neergelegd in het voor lopig verslag waren nog niet vol ledig weggenomen. 

Deze leden bleven er de voorkeur aan geven, dat althans de grondslagen 
van het berekeningssysteem in de wet zouden worden vastgelegd, al be-
schouwden zij de verpl icht ing tot publikatie van de wijze waarop de bedra-
gen worden vastgesteld als een verbeter ing. 

Het bieden van de mogel i jkheid tot overleg of advies achtten zij van zo 
grote betekenis, dat toepassing van artikel 3 van de Wet op het voortgezet 
onderwi js hun geboden leek. Zi jn de bewindsl ieden bereid zulks te bevorde-
ren en ligt een regel ing, bij de wet of algemene maatregel van bestuur dan 
niet eerder voor de hand? 

Deze leden betreurden het dat de bewindsl ieden niet konden inzien dat re-
gel ing bij a lgemene maatregel van bestuur van wat eens in de wet was vastge-
legd eerder voor de hand ligt, dan regeling bij ministeriële beschikking (zie 
memor ie van an twoord blz. 5). Zij waren inmiddels nog versterkt in hun op-
vat t ing, dat overleg en advies alsmede een regeling bij de wet c.q. algemene 
maatregel van bestuur niet gemist kunnen worden, omdat de verwi jz ing 
naarde mogel i jkheid van beroep op grond van artikel 105 van de Wet op het 
voortgezet onderwi js (zie blz. 5 memor ie van antwoord) jur idisch niet juist 
en dus volstrekt onvoldoende is. Artikel 105 geeft alleen een mogel i jkheid 
tot beroep als het gaat om een besluit, houdende weiger ing van de goedkeu-
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r ing van plannen of begrot ingen, dan wel tot vaststel l ing, tot weiger ing of 
tot gehele of gedeeltel i jke inhoud ing van de vergoeding. Daar hebben de be-
sluiten tot vaststel l ing van de vergoedingsbedragen en de wijze waarop dit 
geschiedt, naar de men ing van deze leden niets te maken. 

Is het, zelfs als een beroepsmogel i jkheid zou worden ingevoerd, niet zo, 
dat door de fo rmuler ing «op door hem te bepalen wijze» de mogel i jkheid tot 
beroep aanzienlijk beperkt wordt? 

Deze leden waren er nog niet van over tu igd, dat het bedrag per school als 
zodanig zou moeten komen te verval len. Het gaat hier om de vaste lasten 
(z.g. nullast) die voor elke school (althans van dezelfde soort) gelijk is. Hoe 
dan de indruk gewekt kan wo rden , zoals door de bewindsl ieden gesteld (me-
mor ie van antwoord blz. 3 bovenaan), dat dit een bedrag voor het schoolge-
bouw zou zi jn, was voor deze leden onbegri jpel i jk. Zij konden echter het 
s tandpunt van de bewindsl ieden, dat het geen variabel bedrag kan zijn, on-
derschr i jven. Het kan niet gerelateerd worden aan de groot te en de omvang 
van de school , en ook geen relatie hebben met de huisvest ing (zie memor ie 
van an twoord blz. 3 bovenaan). Maar hoe kunnen de bewindsl ieden dan tot 
de conclusie komen dat het bedrag per school vervangen dient te worden 
door een aantal lokaal-equivalenten? Immers, dat aantal lokaal-equivalenten 
is een aantal extra ru imte-eenheden, het bedrag per ruimte-eenheid is ech-
ter zeer zeker variabel, en daarmee ook datgene dat het bedrag per school 
zal dienen te vervangen. 

De beantwoord ing van een aantal vragen in het voor lop ig verslag met be-
trekking tot de lokaal-equivalenten hadden deze leden node gemist. Kan het 
aantal lokaal-equivalenten (c.q. het aantal extra ruimte-eenheden) jaarli jks 
door de Minister worden gewi jz igd en zelfs theoret isch op nul worden 
gesteld? Aan welk aantal toegevoegde lokaal-equivalenten per schoolsoort 
wo rd t door de bewindsl ieden gedacht? Denken de bewindsl ieden het aantal 
lokaal-equivalenten nog te relateren aan de grootte van de school? Kan het 
aantal lokaal-equivalenten per schoolsoort niet beter wettel i jk worden gere-
geld? 

Kunnen de bewindsl ieden toezeggen, dat hierover overleg zal worden ge-
voerd? 

De leden van de V.V.D.-fractie vragen zich af in hoeverre de exploitat iekos-
ten van een school afhangen van het feit of de school in één of in meer ge-
bouwen is gehuisvest. Dit omdat de vergoedingen volgens het voorstel me-
de vastgesteld zullen worden op basis van de «ruimte-eenheden». Indien het 
zo zou zijn dat de exploitat ie van méér gebouwen duurder zou zijn dan de ex-
ploi tat ie van slechts één gebouw, zou hiermee wel l icht een onrechtvaardig-
heid in de wet ingebouwd zijn. Immers, het schoolbestuur is meestal niet 
verantwoordel i jk voor de wijze van huisvesten van de school . 

De S.G.P.-fractie meent dat zeker bij fusies rekening gehouden dient te 
worden met de extra kosten van dislokatie. Dit zou naar haar mening moe-
ten leiden tot een bl i jvende toekenning van extra ruimte-eenheden. 

Dat onder de v igerende wet bij fusie van scholen van één type niet moge-
lijk is, is toch geen argument om juist bij een wi jz ig ing van de wet , nodig om 
tot een herziening van het systeem te komen, deze onju istheid toch maar te 
laten zitten? 

De leden van de fracties van K.V.P., A.R.P. en C.H.U. handhaafden hun be-
zwaren tegen de voorgestelde regeling omtrent de vergoeding voor contr i -
butie- en administrat iekosten. Het betoog op de blzz. 7 en 8 van de memor ie 
van antwoord achtten zij niet over tu igend; zij bleven van oordeel , dat wette-
lijke regel ing van de wi jze, waarop de bedragen voor contr ibut ie- en admini -
stratiekosten afzonderli jk worden vastgesteld, gewenst is. 

Deze leden hadden het ten zeerste betreurd, dat de bewindsl ieden in de 
memor ie van antwoord niet waren ingegaan op de prob lemen rond de be-
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heerskosten, die zij in het voor lop ig verslag aan de orde hadden gesteld. 
Zouden de bewindsl ieden alsnog hun zienswijze bekend wi l len maken? 

De in artikel 85.2 vast te stellen kosten van administrat ie zijn de materiële 
exploi tat iekosten, te weten administrat iekosten die wel ten behoeve van de 
ri jksscholen worden gemaakt maar niet zijn begrepen in de bedragen per 
school, per klas en per leerl ing. Daarom word t een extra vergoedingsbedrag 
vastgesteld ter bestr i jding van die administrat iekosten. Is het dan niet bil l i jk, 
zo vroegen de leden van de fractie van de S.G.P., dat dit bedrag (zeker zolang 
het onderzoek ten aanzien van deze materie niet is afgerond) jaarli jks ten 
minste word t aangepast aan de pri jsst i jgingen? Immers ook de materiële ex-
ploitatiekosten gemaakt ten behoeve van de ri jksscholen zullen jaarli jks sti j-
gen terwi j l de bijzondere scholen jarenlang genoegen moeten nemen met 
een ongewi jz igd bedrag ter bestr i jding van deze kosten. Het is naar de me-
ning van de fractie van de S.G.P. dan ook geen kwestie van afweging van prio-
riteiten (blz. 8) maar van f inanciële geli jkstel l ing dat de bi jzondere scholen 
een behoorl i jke administrat iekostenvergoeding ontvangen opdat de 
besturen in de gelegenheid zijn op adequate wijze hun scholen te besturen. 

Gelet op de inflatie geldt evenzeer dat het vast te stellen bedrag ter bestri j-
d ing van contr ibut ie jaarli jks word t verhoogd. 

De leden van de K.V.P.-, A.R.P.- en C.H.U."fracties hadden er waarder ing 
voor, dat de termi jn van 1 oktober in enkele onderdelen van het voorstel was 
opgenomen (artikel 85.1 en 87.1). Zij vroegen zich af, waarom deze termi jn 
niet ook in artikel 85.3 opgenomen kon worden. 

Deze leden hadden overigens in de memor ie van antwoord een reactie 
gemist op hun vraag of de vaststel l ingen niet in fasen zouden dienen te ge-
schieden. Zou het geen aanbevel ing verdienen (zo hadden zij in het voor lo-
pig verslag gesteld) reeds bedragen vast te stellen vóór de aanvang van het 
kalenderjaar, terwi j l de defini t ieve vaststel l ing dan kan geschieden nadat de 
werkeli jke uitgaven van de ri jksscholen bekend zijn? 

3. Berekeningen 

De ledenvan de fracties van K.V.P., A.R.P. en C.H.U. zouden alsnog een 
grafische tekening van het gestelde in de memor ie van an twoord blz. 11 on-
deraan en blz. 12 bovenaan op prijs stellen. 

Bij deze leden bestond overigens geen twi j fe l of de gemiddelde kosten 
van de rijksscholen maatgevend kunnen zijn voor de overige scholen, zoals 
in de memor ie van antwoord word t gesteld (blz. 7). Deze leden hadden 
slechts geconstateerd dat in de memor ie van toel icht ing (blz. 5 l inkerkolom) 
onder ad 2 de gemiddelde exploitat ie-uitgaven van de ri jksscholen en de ex-
ploitatie-uitgaven van een gemiddelde ri jksschool door elkaar werden ge-
bruikt, beide begrippen zijn echter niet hetzelfde. Het was voorts deze leden 
nog steeds niet duideli jk om welke redenen er tussen de coëfficiënten A, B 
en C een correlatie kan bestaan, en hoe die dan berekend kan worden. 

Zijn de bewindsl ieden bereid ten aanzien van tabel I (memorie van ant-
woord blz. 13) de coëfficiënten A, B en C voor de onderscheidene jaren be-
kend te maken? De bepaling van deze coëfficiënten diende immers aan de 
vaststel l ing van de percentages vooraf te gaan. 

Deze leden zouden eveneens gaarne vernemen, welke ri jksuitgaven voor 
de gemeentel i jke en bijzondere scholen gemoeid zijn geweest met de bedra-
gen vermeld in tabel V (memorie van antwoord blz. 14) en hoe hoog de rijks-
uitgaven zouden zijn geweest indien de bedragen vermeld in tabel IV (me-
morie van antwoord blz. 14) toegepast hadden kunnen worden? 

Zijn de bewindsl ieden niet bevreesd, dat de voorgestelde regel ing, gezien 
tabel VI (memorie van antwoord blz. 15) het realiseren van steeds grotere 
scholen zal bevorderen? De leden van de fracties van K.V.P., A.R.P. en C.H.U. 

Tweede Kamer, zitting 1976-1977,13 005, nr. 8 3 



zouden bovendien graag alsnog an twoord ontvangen op hun vragen, of on-
derzoekingen, die bl i jkens de memor ie van toel icht ing ten aanzien van de 
exploi tat ievergoedingen voor a.v.o./v.w.o. zijn verr icht, ook voor pedagogi-
sche academies en opleid ingsscholen voor kleurterleidsters zijn gehouden; 
zo ja, of de bewindsl ieden bereid zijn hierover gegevens over te leggen en 
voorts hoe thans de exploi tat ievergoedingen voor de opleidingsscholen 
voor kleuterleidsters worden bepaald. 

4. Bekostiging m.a.v.o. 

De leden van de fracties van K.V.P., A.R.P. en C.H. U. konden deste l l ing 
onderschr i jven, dat een wi jz ig ing in het systeem ten gunste van de bedragen 
per klasse en per leerl ing een gedeeltel i jke verbeter ing voor het m.a.v.o. in-
houdt. 

De leden van de P.v.d.A.-fractie heeft de beantwoord ing van hun vragen in 
de memor ie van antwoord onvoldoende duidel i jk gemaakt waarom v w.o. / -
h.a.v.o. enerzijds en m.a.v.o. anderzijds niet in één wetsart ikel zouden kun-
nen worden opgenomen. 

In de memor ie van an twoord worden daarvoor twee argumenten ge-
noemd: Enerzijds het feit dat er geen categoriale rijksscholen voor m.a.v.o. 
bestaan waarvan de uitgaven zouden kunnen worden vastgesteld; ander-
zijds word t erop gewezen dat als gevolg van onderwi jskundige verschil len 
de exploi tat ie-ui tgaven der m.a.v.o.-scholen lager zijn dan die voor het 
v.w.o.-h.a.v.o. 

Is het eerste argument nog voldoende steekhoudend, zo vroegen deze le-
den. Thans word t immers voor de bedragen per klas en per leerl ing niet 
meer uitgegaan van de geraamde bedragen van ri jksscholen, doch van de 
werkeli jke ui tgaven, zodat de vergoedingen per klas en per leerl ing voor 
v.w.o., h.a.v.o. en m.a.v.o. nu geli jk zijn? 

Verder stelden de leden van de P.v.d.A.-fractie de vraag of er naast onder-
wi jskundige verschi l len tussen m.a.v.o.-scholen en scholen voor v.w.o.-h.a.-
v.o., ook geen verschil len bestaan in de inhoud van het leerprogramma van 
h.a.v.o.-scholen enerzijds en v.w.o.-scholen anderzijds, die doorwerken in 
de kosten van het onderwi js? 

De leden van de K.V.P., A.R.P. en C.H.U.-fractie zagen ook niet in waarom 
v.w.o./h.a.v.o. enerzijds en m.a.v.o. anderzijds niet in een artikel zouden kun-
nen worden geregeld. Zij zouden er geen bezwaar tegen hebben als in zo'n 
artikel een bepal ing werd opgenomen, inhoudende dat de Minister voor de 
vaststel l ing van het aantal toegevoegde lokaal-equivalenten voor het m.a.v.o. 
een andere maatstaf kan aanleggen. 

Aan K.V.P., A.R.P. en C.H.U.-zijde bleef men overigens beducht voor een 
bl i jvende achterstel l ing van het m.a.v.o. Kan reeds thans aangegeven wor-
den, hoe groot het verschil in het aantal toegevoegde lokaal-equivalenten 
ongeveer zal zijn? 

5. Gemeentelijke overschrijdingsbedragen 

In de memor ie van an twoord (blz. 18 bovenaan) verwijzen de bewindsl ie-
den naar de blz. 6 en 7, van de memor ie van toel icht ing, met betrekking tot 
de overschr i jd ingsbedragen voor pedagogische academies en opleidings-
scholen voor kleuterleidsters. Deze toel icht ing was de leden van de K.V.P., 
A.R.P. en C.H.U.-fracties niet ontgaan, maar de bedoel ing van de bewindsl ie-
den, die deze leden niet in twi j fe l wi l len trekken, word t dan jur id isch niet af-
doende geregeld in artikel 88. Waarom is de tekst in artikel 88: «die een of 
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meer gemeentel i jke scholen voor voorbereidend wetenschappel i jk onder-
wi js of voor hoger of middelbaar algemeen voortgezet onderwi js in stand 
houdt.» vervangen door : «die een of meer scholen in stand houdt waarvan 
de exploitat iekosten worden vergoed volgens de bepal ingen van deze para-
graaf.» De pedagogische academies en de opleidingsscholen voor kleuter-
leidsters mogen dan geregeld zijn in blz. 1 van hoofdstuk II in artikel 79, 6de 
en 7de l id ; gezien de verwi jz ing in deze leden geschiedt de vergoeding vo l -
gens de bepal ingen van par. 4 van hoofdstuk II, dus val len de pedagogische 
academies en de opleidingsscholen voor kleuterleidsters onder artikel 88. 
De artikelen 88 en 89 dienen overigens wel van toepassing te zijn op de pe-
dagogische academies en de opleidingsscholen voor kleuterleidsters, maar 
nergens is bepaald, dat deze toepassing afzonderli jk dient te geschieden. 

Het had deze leden verrast, dat de bewindsl ieden er niet van op de hoogte 
zijn in hoeverre de gemeenten ui tvoer ing hebben gegeven aan de artikelen 
88 en 89 van de WVO. Zij zouden deze informat ie ui termate op prijs stellen 
voor de behandel ing van het onderhavige wetsontwerp , om zich een oor-
deel te kunnen vormen over het al of niet wettel i jk regelen van een voor-
schotregel ing. Zouden de bewindsl ieden deze informat ie alsnog wi l len in-
w innen en aan de Kamer ter inzage wi l len verstrekken? 

De leden van de fracties van K.V.P., A.R.P. en C.H.U. hebben verder moe-
ten constateren dat de bewindsl ieden in de memor ie van an twoord zeer 
summier op hun opmerk ingen over een naar aanleiding van de gemeen-
schappeli jke regel ing zijn ingegaan. Hoe is hun oordeel over regional isering 
van het voortgezet onderwi js , vooral met het oog op de f inanciële geli jkstel-
ling? Stellen zij zich voor terzake een beleid te voeren? 

Zouden de bewindsl ieden wi l len aangeven wat zij bedoelen met de zin (zie 
memor ie van antwoord blz. 11 laatste alinea van par. 3): «De ondergeteken-
de kunnen ernaar streven deze vergoedingsbedragen zodanig vas t te stellen 
dat een redelijke exploi tat ie van gemeentel i jke en van bijzondere scholen 
mogel i jk is.» ? 

De leden van de V.V.D.-fractie hebben er kennis van genomen dat de be-
windsl ieden van oordeel zijn dat de regeling van de exploitat iekostenver-
goeding zodanig moet zijn dat de scholen er op redelijke wi jze hun kosten 
mee kunnen dekken, en dat derhalve het probleem van de overschri jd ings-
bedragen niet meer zo urgent zal zijn (memor ie van an twoord blz. 10). Zi j 
hebben er eveneens nota van genomen dat de bewindsl ieden om budgettai-
re redenen de voorgestelde wi jz ig ing in de WVO pas op 1 januari 1978 wi l len 
laten ingaan (toel icht ing nota van wi jz iging). 

Kunnen de bewindsl ieden een inzicht verschaffen in de omvang van de 
bedragen die de gemeenten zelf moeten bijpassen bi j de r i jksuitkeringen be-
stemd voor het voortgezet onderwijs? 

In hoeverre hebben die bedragen te maken met het feit dat sommige ge-
meenten een duidel i jk eigen onderwi jsbele id wi l len voeren, en in hoeverre 
hangen tekorten op gemeentel i jk niveau samen met het feit dat de uitke-
r ingsbedragen wel l icht te laag zijn? 

Indien het probleem van de overschr i jd ingsbedragen niet meer urgent zal 
zi jn, betekent dit dan dat de uitkeringen aan de gemeenten verhoogd zullen 
worden en, zo ja, wa t hebben de bewindsl ieden zich dan op dit punt voorge-
nomen? Of betekent een en ander misschien dat de bewindsl ieden verwach-
ten dat de kosten van het openbaar onderwi js omlaag gebracht kunnen wor-
den en, zo ja, hoe menen zij dat dit bereikt zal kunnen worden? 

Kunnen de bewindsl ieden een globaal inzicht verschaffen in de «vrije be-
leidsruimte» voor de schoolbesturen die de voorgestelde vergoedingsrege-
l ing zal bevatten? 

Indien de nieuwe wijze van vergoeding aan de scholen inderdaad de over-
schri jding daarvan tot ui tzondering zal maken, zou bij de leden van de 
V.V.D.-fractie een groot deel van de formele bezwaren tegen het voor l iggen-
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de wetsontwerp verval len. Zij vrezen dan echter wel de gevolgen voor de 
r i jksbegrot ing. 

De leden van de V.V.D.-fractie wensen in het licht van het bovenstaande 
dan ook vol ledig geïnformeerd te worden over de budgettaire gevolgen - op 
korte- en lange termi jn - van het voor l iggend wetsontwerp . 

Ook de leden van de K.V.P., A.R.P. en C.H.U."fracties vroegen naar deze 
gevolgen. 

Het voorstel om in de wet (artikel 88) vast te leggen dat op eventuele over-
schri jdingen voorschotten kunnen worden verleend kwam wat de leden van 
de S.G.P.-fractie betreft niet voort uit de overweging meer bekendheid aan 
de mogel i jkheid hiervan te geven, doch vond zijn oorzaak in hun bezorgd-
heid dat schoolbesturen, indien gemeenten niet of traag ten deze zijn (in de 
ui tvoeringsbeschikking word t nameli jk ook gesproken over: «kan de ge-
meente een voorschot verlenen») lange t i jd op deze overschr i jd ing moeten 
wachten. Mede gelet op de geldontwaard ing bleven de leden van de S.G.P.-
fractie daarom pleiten vooreen wettel i jke regeling analoog aan die ter zake 
in de Lageronderwi jswet 1920 is opgenomen. 

De commissie is van oordeel dat met de beantwoord ing van bovenstaan-
de vragen en opmerkingen de openbare behandel ing vo ldoende zal zijn 
voorbere id. 

De voorzitter van de commissie, 
Masman 

De griff ier van de commissie, 
Kist-Verstegen 
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